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امام زین العابدین)ع(:

خداوند، مؤمنِ گنهكار توبه  كننده 

را دوست دارد. 

)الطبقات الكبرى: ج ۵ ص ۲۱۹(

 صفارهرندي رئيس شوراي نظارت 
بر سازمان صداوسيما شد

در جلس�ه ش�وراي نظارت بر س�ازمان صداوس�يما، با رأي 
اعضاي شورا محمدحس�ين صفارهرندي، به عنوان رئيس و 
محمدجواد لاریجاني به عنوان نایب رئيس شورا انتخاب شدند. 
به گزارش »جوان« به نقل از پايگاه اطلاع رساني شوراي نظارت 
بر سازمان صدا و سللیماي جمهوري اسلللامي ايران، در جلسه 
شوراي نظارت بر سازمان صداوسیما كه با حضور نمايندگان قواي 
سه گانه در محل دبیرخانه شللوراي نظارت برگزار شد، رئیس و 
نايب رئیس شورا از سوي اعضا انتخاب شدند.  در اين جلسه ضمن 
معارفه حجت الاسلام و المسلمین محمد مصدق و محمدحسین 
صفارهرندي و محمدمهدي اسماعیلي كه اخیراً به احكام رؤساي 
قوه قضائیه و مجريه به عنوان نمايندگان جديد اين قوا در شوراي 
نظارت بر سازمان صدا و سیما انتخاب شدند، انتخابات هیئت رئیسه 
شورا با حضور تمامي اعضا برگزار شد.  در اين جلسه محمدحسین 
صفار هرندي به عنوان رئیس و محمدجواد لاريجاني به عنوان نايب 

رئیس شوراي نظارت بر سازمان صدا و سیما انتخاب شدند.
...........................................................................................................

»يزله بر دجله« به چاپ دوم رسيد
چاپ دوم كتاب »یزله بر دجله« شامل روایت هاي مردم عراق از 
ایام شهادت حاج قاسم سليماني و ابومهدى المهندس منتشر شد. 
به گزارش »جوان« كتاب »يزله بر دجله« شللامل روايت هاي مردم 
عراق از ايام شهادت حاج قاسم سلیماني و ابومهدی المهندس به  تازگي 
توسط انتشارات راه يار به چاپ دوم رسیده است.  تحقیق مطالب اين 
 كتاب به عهده جعفر الهايي و تدوين و نللگارش آن به عهده نرگس 
لقمانیان و فاطمه ملكي بوده است. چاپ دوم اين  كتاب با ۱9۲صفحه، 

شمارگان هزار نسخه و قیمت 4۰هزار تومان عرضه شده است. 
...........................................................................................................

 شب شعر فاطمي »آستان مهر« 
برگزار مي شود

حوزه هنري همزم�ان با ایام فاطميه، ش�ب ش�عر فاطمي 
»آستان مهر« را برگزار مي كند. 

به گزارش »جوان« در ايام شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( كه با 
سالروز شهادت سردار حاج قاسم سلیماني مصادف شده است، حوزه 
هنري شب شعر فاطمي »آستان مهر« را برگزار مي كند.  در اين 
شب شعر افرادي چون علي انساني، يوسفعلي میرشكاك، مرتضي 
امیري اسفندقه، سعید حداديان، عبدالجبار كاكايي، علي محمد 
مؤدب، سیدضیاء قاسمي، هادي جانفدا، محسن عربخالقي، قادر 
طراوت پور، سیدمحمدجواد شرافت، علي داودي، محمود حبیبي 
كسبي، محمد غفاري، محمدحسن جمشیدي، حسنا محمدزاده، 
نفیسه سادات موسوي، فريبا يوسفي و سیده تكتم حسیني حضور 
دارند.  شب شعر فاطمي »آستان مهر« امروز ساعت۱8 در سالن 
مهر حوزه  هنري برگزار مي شللود.  حضور در اين مراسم با رعايت 
شیوه نامه هاي بهداشتي سللتاد كرونا براي ارادتمندان به خاندان 

عصمت و طهارت)ع( و مخاطبان شعر و ادبیات آزاد است. 
...........................................................................................................

 درخواست عمومي براي درج 
روز »قهرمان ملي« در تقويم

درخواس�ت مردم�ي ب�راي عن�وان ثب�ت روز ش�هادت 
س�ردار س�ليماني ب�ه ن�ام »قهرم�ان مل�ي« ب�ا ثب�ت 
قریب ۵0ه�زار امض�ا به دفتر وزیر ارش�اد ارس�ال ش�د. 
به گزارش فارس، قريب 5۰هزار نفر از مخاطبان اين رسانه در سامانه 
»فارس من« از ثبت درخواسللتي با عنوان »روز شللهادت سردار 
سلللیماني به نام »قهرمان ملي« حمايت كرده اند. آمالي، سردبیر 
اين سوژه مي گويد: به مناسبت سالگرد شهادت حاج قاسم پويش 
#قهرمان_من را ايجاد كرديم تا ذيل آن به معرفي ابعاد شخصیتي 
سردار حاج قاسم سلیماني بپردازيم و ان شاءالله بنا داريم روز شهادت 
ايشللان را نیز از طريق مجازي قانوني به نللام روز »قهرمان ملي« 
نامگذاري كنیم. بعد از اين پیگیري اولیه از شوراي فرهنگ عمومي، 
حمايت مردمي از اين مطالبه روز به روز افزايش يافت و امروز به حدود 
5۰هزار نفر رسیده است. شوراي فرهنگ عمومي در پي اين مطالبه 
مردمي اعلام كرد اين درخواست به صورت رسمي به اين شورا اعلام 
شود تا در جلسات آتي مورد بحث و بررسي قرار گیرد.  بر اين اساس 
فارس رسماً طي نامه اي به محمدمهدي اسماعیلي وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي و رئیس شوراي فرهنگ عمومي، درخواست رسمي 
خود را به نیابت از امضاكنندگان اين پويش براي بررسي ارائه كرد و 
حتي دو روز تشییع حاج قاسم در تهران يا روز تولد ايشان را نیز براي 

نامگذاري با اين عنوان جداي از روز ۱3دي ماه پیشنهاد داد.

    محسن محمدي
نام رضا ایرانمنش در سال هاي اخير با بستري 
ش�دن هاي مكرر از بابت عوارض ش�يميایي 
در دوران دفاع مقدس گره خورده اس�ت. او 
مدتي است به این علت، عمده فعاليت هایش 
را ب�ه پش�ت دوربي�ن معط�وف ك�رده و به 
كارگرداني و نویس�ندگي روي آورده است، 
»جوان« به بهانه س�الگرد ش�هادت ش�هيد 
س�ليماني درباره چالش هاي تولي�د فيلم در 
ژانر دفاع مقدس با وي گفت و گو كرده است. 

    
 مدت�ي اس�ت خبر س�اخت س�ریال 
»سپهسالار« به دس�ت شما رسانه اي 
شده است. ساخت این سریال به كجا 

انجاميده و در چه مرحله اي است؟
 فعلاً كه هیچ. در خانه اوقات مي گذرانم، راستش كار 
به دلیل نداشتن اسپانسر مناسب، راكد مانده و هیچ 
اتفاق خاصي نیفتاده است. مگر آنكه يك اسپانسر 

پیدا شود و ساخت  سريال كلید بخورد. 
از آنج�ا ك�ه در س�ال هاي اخي�ر عمده 
فعاليت ه�اي هنري ت�ان از بازیگري به 
نویس�ندگي و كارگردان�ي س�وق پيدا 
كرده است، اگر پيشنهاد ساخت فيلم یا 
سریالي درباره شهيد حاج قاسم سليماني 

را دریافت كنيد، خواهيد پذیرفت؟
صددرصد. من با ايشان چند سال مراوده داشته ام. 
در دو سللالي كه در لشللكر 4۱ ثارالله بودم خیلي 
خاطرات بللا شللهید سلللیماني دارم. اگر چنین 
پیشنهادي شود كه عالي است. مي توان به وجوه 

مختلف شخصیت حاج  قاسم پرداخت. 
 تا به حال خودتان به فكر ساخت چنين 

سریال یا فيلمي افتاده اید؟
 به فكر بللوده ام و دلم مي خواسللته يك تحقیق 
میداني را در همین رابطه شروع كنم و انجام دهم، 
منتها بیم اين موضوع را داشللته ام كه حمايتي 

صورت نگیرد و ماجرا ابتر بماند. 
 ب�ه نظرت�ان ب�ا توج�ه ب�ه ش�خصيت 
مل�ي و فراجناح�ي ش�هيد س�ليماني و 
حساسيت هایي كه روي ایشان وجود دارد، 

اصولاً امكان ساخت چنين اثري هست؟
 صددرصد، هم نیاز است و هم امكانش وجود دارد. 
پتانسیل هايش هم موجود است اما بايد كاري كه 
مي شود فاخر و در سطح بین المللي باشد. بايد به 
گونه اي به شهید سلیماني نگاه كنیم كه تمامي دنیا 
هر چه بیشتر با شخصیت ايشان آشنا شوند و تأثیر 
بگیرند. حاج قاسم چهره اي بین المللي است و اگر 
قرار باشد فیلم يا سريالي بسازيم كه مخاطب آن 

محدود باشد، بهتر است اصلاً نسازيم. 
با توجه به آشنایي نزدیك تان با شهيد 
س�ليماني، فكر مي كنيد ك�دام وجوه 
شخصيتي ایشان مغفول مانده و كمتر 

درباره آن صحبت شده است؟
بدون اغراق مي شود گفت ايشان تمام عمر مفیدش 
را در جنگ گذراند، چه در هشت سال دفاع مقدس 
و چه پس از آن. بايد از وجوه مختلف به شخصیت 
حاج  قاسم پرداخت. ايشان دوستداران بسیار زيادي 
در ايران و منطقه دارنللد. از موضوعاتي كه درباره 
شهید سلیماني هیچ وقت نبايد به دست فراموشي 
سپرده شود، نقش ايشان در نابودي داعش است. 
جهان نبايد اين مهم را از ياد ببرد. خیلي ها به اين 
موضوع واقف هستند و اطلاع دارند و براي كساني 
كه از اين حقیقت مطلع نیسللتند هم بايد با ابزار 
رسانه و فرهنگ و هنر روشنگري كرد. نكته ديگري 
كه همه مردم كشور بايد به آن واقف باشند، اينكه 
هدف اصلي داعش ايران بود و اگر حاج قاسللم در 
سوريه و عراق حضور پیدا نمي كرد، پاي داعشیان 
به كشور ما هم باز شللده بود و اين روزها وضعیت 
خوبي نداشتیم. تدابیر حاج قاسم باعث شد نه تنها 
پاي داعش به ايران نرسللد كه در نهايت نابود هم 
بشود. بايد به اين واقعیت هاي تاريخي پرداخته شود 
كه متأسفانه اين اتفاق آن گونه كه شايسته است 
نیفتاده و محقق نشده. به رغم توجهي كه در میان 
مسئولان نسبت به شخصیت حاج قاسم وجود دارد 
و دل شان مي خواهد به ايشان بپردازند، اما نمي دانم 
راه اصلي اش چیست. يكي از اساسي ترين راه هايي 
كه مي تواند به شناسايي زواياي مختلف شخصیت 
شهید سلیماني كمك كند، سللاخت فیلم درباره 
زندگي ايشان است. اتفاقاً پرداخت به زندگي حاج  
قاسم نیاز به قصه سرايي آنچناني هم ندارد، چراكه 
سراسر زندگي ايشان پر از هیجان و حماسه است. در 
همین راستا، ديگر چندان نیازي نیست كه نويسنده 
به خودش زحمت بدهد و صحنه هاي جذاب و مهیج 
را خلق كند. به نظرم در مسللیر فیلمنامه نويسي 
درباره حاج قاسم بیشتر بايد به سمت جمع آوري 

داستان هاي زندگي ايشان رفت. 
تاكنون اقدام و تلاشي براي ساخت فيلمي 

درباره شهيد سليماني داشته اید؟
سريال سپهسللالار براي من يك درس عبرت شد 
كه اگر صحبت كردي و موافقتي بود، بايد همان جا 
میخ را محكم بكوبي، وگرنلله موكول كردن كار به 
بعدها و دو ماه آينده، نتیجه اش فقط معطلي است. 
متأسفانه باند و باندبازي هايي در سینما هم وجود 
دارد و فقط يكسري آدم خاص مي توانند كار كنند. 
اصلًا مي خواهللم بگويم لزومي هم نللدارد كه من 

درباره شهید سلیماني فیلم بسازم،  اي كاش خود 
آنها چنین كاري را مي كردند. براي مدت ها چه در 
فیلمسازي و چه سريال سازي، ژانر طنز حرف اول و 
آخر را مي زد و همه آثار به سمت كمدي رفته بودند 
اما الان ژانر خانوادگي و تخیلي در اولويت قرار گرفته 
است. هیچ ايرادي هم ندارد و نمي گويم چرا چنین 
اتفاقي افتاده، اما  اي كاش مردم همزمان شاهد آثاري 
در ژانرهاي ديگر هم باشند، مثلاً ژانر دفاع مقدس يا 
اجتماعي يا سیاسي هم فعال باشد. نكته ديگر اينكه 
نبايد همه فیلم ها و سريال ها به لحاظ موضوعي در 
يك محور قرار بگیرند. طبیعي است كه اين آثار پس 
از مدتي به تكرار مي رسند و مخاطب خود را از دست 
مي دهند. عدم موفقیت فیلم ها در میان مردم هم به 
همین نگاه تك بعدي بازمي گردد. تا يك كارگردان 
فیلمي مي سازد و موفق مي شود، همه دنباله رو او 

مي شوند و آثار مشابهي را مي سازند. 
 به نظرتان چرا ژانر دفاع مقدس با همه 
قابليت هایي كه دارد و ثابت ش�ده هم 

است، مهجور مانده؟
آنقدر هزينه سللاخت فیلم هاي دفللاع مقدس زياد 
شده اسللت كه تهیه كننده يا سللرمايه گذار ترجیح 
مي دهد يك كار كمدي يا خانوادگي در خانه بسازد 
تا برود در گرما و سللرما در بیابللان فعالیت كند و در 
كنار خطر انفجار و مسائل جانبي، فیلم جنگي بسازد. 
مسئله ديگر اينكه حمايت نكردن مسئولان امر باعث 
دلسللردي تهیه كننده و كارگردان مي شللود. مثلًا 
شهرك سینمايي دفاع مقدس ساخته شده براي آنكه 
فیلم ها و سريال هاي دفاع مقدسي در آن ساخته شود. 
كساني هم كه آنجا نشسللته اند وظیفه شان خدمت 
به فیلمسازان اسللت و دادن امكانات و تجهیزات به 
گروه هاي فیلمساز. در حال حاضر اين شهرك يك 
دكان و دستگاه براي كاسبي و كسب درآمد شده است. 
بخواهي چند روز در اين شهرك كار كني، فلان مبلغ 
بايد بپردازي. اجاره يك جیپ جنگي فلان  قدر هزينه 
دارد. براي فعالیت در يك منطقه كه سنگر آماده دارد 
بايد اين میزان پرداخت كني اما منطقه ديگر ارزان تر 
است. با اين شرايط، ديگر كسي رغبت نمي كند برود 
و كار جنگي بسللازد. اجباري هم كه وجود ندارد، در 

نتیجه كسي سراغ ژانر دفاع مقدس نمي رود. 
 از ميان فيلم هاي دفاع مقدس�ي كه در آنها 
حضور داشته اید كدام را بيشتر مي پسندید؟
تمام فیلم هاي دفاع مقدسللي ام را دوست دارم. 
همان جمله كلیشه اي كه مي گويند مثل فرزندانم 
هستند و نمي توانم انتخابي داشته باشم، ولي به 
شخصه فیلم هاي سللجاده آتش و دكل را خیلي 

دوست دارم و بیشتر مي پسندم. 
 دوس�ت داش�تيد با كدام كارگردان 
مطرح دفاع مقدس كار كنيد اما تا به 

امروز قسمت نشده است؟
خیلي دوست دارم با آقاي حاتمي كیا يك همكاري 

داشته باشم. 
در پاس�خ ب�ه پرس�ش اول گفتيد كه 
خانه نشين هستيد. سواي كارگرداني، 
پيشنهادي در عرصه بازیگري ندارید؟

 پیشللنهاد كم و بیش هسللت اما راستش مورد 
پسندم نیست. بعد از اين همه سال فعالیت ترجیح 
مي دهم هر كاري را انجام ندهم. دلم نمي خواهد 
سبقه ام را خراب كنم. دلم نمي آيد. منتظر مي مانم 
به اين امید كه يك حركت نو يا جهش دوباره در 
ژانر دفللاع مقدس اتفاق بیفتللد و امكان فعالیت 

دوباره را در اين عرصه داشته باشم. 

در گفت و گوي »جوان« با رضا ایرانمنش مطرح شد

فيلم »حاج قاسم«  بايد  بين المللي باشد

   بازی

     موسیقی

در ویژه برنامه »مشق عاشقي« مطرح شد

حملات سایبري عليه بازي »فرمانده مقاومت، نبرد آمرلي«
    هادي عسگري

همزمان با آغاز رسمي عرضه بازي »فرمانده مقاومت، نبرد 
آمرلي« حملات س�ایبري ش�دیدي عليه عرضه كنندگان 
و فروش�ندگان ای�ن ب�ازي در ح�ال انج�ام اس�ت ك�ه از 
اهمي�ت ای�ن ماج�را در فض�اي مج�ازي حكای�ت دارد. 
مهدي جعفري، كارگردان بازي »فرمانده مقاومت؛ نبرد آمرلي« 
با بیان اين مطلب در ويژه برنامه مشق عاشقي كه در موزه دفاع 
مقدس برگزار شللد، گفت: » طي دو سللال، 47جوان بسیجي 
علاقه مند به حاج قاسم تلاش شللبانه روزي كردند تا اين بازي 
به سرانجام رسد.« جعفري ادامه داد: »همزمان با آغاز رسمي 
عرضه اين بازي به ما خبر رسیده كه حملات سايبري شديدي 
به عرضه كنندگان و فروشندگان اين بازي در حال انجام است 
كه همه اينها خبر از اهمیت اين ماجرا در فضاي مجازي دارد.«

در ادامه اين مراسم كارگردان مستند »حريف« با معرفي اين 
مستند گفت: »حريف روايتي ۱5۰دقیقه اي از 7۰سال مواجهه 
ايران در منطقه با محوريت حاج قاسم معرفي كرد كه در شبكه 
نمايش خانگي و رسانه ملي پخش خواهد شد.« در ادامه مسلم 
معین، رئیس فضاي مجازي سللازمان بسللیج مستضعفین با 
ذكر اين نكته كه هنوز داغ حاج قاسم براي ما تازه است، گفت: 
»اين روزها همه دچار يك اندوه و حزني همراه با خشم و انتقام 
هستیم، به تأسي از فرمايشات حضرت آقا، مسببین اين حادثه 
حتماً قصاص دنیللوي آن را خواهند ديد، گرچه اين يك انتقام 
راهبردي است.« معین افزود: »فضاي سايبر يك فضاي كنترل 
و رهبري است كه معمولاً به اشللتباه به فضاي مجازي ترجمه 

مي شللود كه همه اين غفلت هللا در ادامه همین مسللیر پیش 
مي آيد.« وي با گلايه از مسئولان گذشته و حال حوزه فناوري 
ارتباطات گفت: »ما با هیچ مسئولي عقد اخوت نبسته ايم و من 
به مسئولان اين حوزه در گذشللته عرض كردم كه شما در اين 
حوزه خیانت كرديد و به مسللئولان حال حاضر نیز اين پیام را 
مي دهم كه نان شب و امنیت فضاي مجازي مردم را وابسته به 
امريكا نكنید.« معین در ادامه با ذكر اين نكته كه ما وظیفه داريم 
در عرصه فضاي مجازي از ظرفیت هاي يكديگر آگاهي پیدا كرده 
و ياري رسان هم باشیم، تأكید كرد: »رسیدن به اين توانمندي 
و تولید تخصصي بازي در مسللیر همان افزايش ظرفیت هاي 
فضاي مجازي است.«  در پايان اين مراسم با حضور مسلم معین 
و سردار بابايي از نماهنگ »فراق رفیق« با صداي سیدحسین 
علوي، تدوين مهرداد پارسافر و تهیه كنندگي مهدي جعفري و 
مستند »حريف« به كارگرداني عباس افخمیان و تهیه كنندگي 

مهدي جعفري و علي خواجه رونمايي شد.

   محمد صادقي
از تصویب  قان�ون حمایت حق�وق مؤلفي�ن و مصنفين 
و هنرمن�دان  بي�ش از ۵۲ س�ال مي گ�ذرد و ب�ه نظ�ر 
مي رس�د این قانون نيازمند تغيير و به روز ش�دن است. 
صداوسیما سال هاست با گلايه ها و شكايت خوانندگان مشهور 
و گمنام درباره پخش بدون مجوز آثارشان از شبكه هاي راديو 
و تلويزيوني مواجه اسللت و تا به حال پاسخ واضحي به اين 
انتقادها نداده است، با وجود اين گويا صداي اعتراض ها به آن 
سوي ديوارهاي جام جم هم رسیده و مديران صداوسیما را به 

فكر چاره انداخته است. 
محمدمهدي نراقیان، مدير دفتر موسیقي سازمان صداوسیما 
مي گويد: »پخش آثار هنرمندان موسللیقي در صداوسیما 
فرصتي است كه در اختیار هنرمندان است و از آن استفاده 
مي كنند. از طرفي اگر به لحاظ قانوني بحث كپي رايت آثار 
موسیقي مشخص شللود و مراجع قانوني و مجلس شوراي 
اسلامي، قانوني براي اين امر تدوين كنند، از آن استقبال و 

استفاده خواهیم كرد.«
نراقیان در مللورد قوانین موجللود در مورد حللق مؤلفین و 
مصنفین مي گويد: »با توجه به بررسي ها و پیگیري هاي ما 
در حوزه موسیقي، هیچ كدام از اين قوانین به پايه و اساس 
شفافي نمي رسللد. مواردي هم بوده كه هنرمندان شكايت 
كرده اند و دوره پیگیري شللكايت آنها طولاني شده ولي در 
قريب به اتفاق اين موارد صداوسللیما محكوم نشللده است. 
اين امر بللراي من به عنوان مدير دفتر موسللیقي و سللرود 
سازمان خوشحال كننده نیست ولي تا زماني كه پايه و اساس 
كپي رايت صدا و سللیما شفاف و تكلیف سللازمان در نحوه 
پرداخت حق و حقوق هنرمندان مشخص نیست، نمي توانیم 

كاري درباره اين مشكل انجام دهیم.«
مدير دفتر موسیقي صداوسیما با بیان اينكه موضوع قانون 
حق پخش موسللیقي را با نمايندگان كمیسیون فرهنگي 
مجلس مطرح كرده اسللت، مي افزايد: »اين مشللكل را به 
اعضاي كمیسللیون فرهنگي و مركز پژوهللش مجلس نیز 
منتقل كرده ايم و الزامات خود و مسئله رايت پخش موسیقي 
كه شبیهش را در حوزه سینمايي داريم، مطرح كرده ايم ولي 

هنوز به ساز و كار درستي نرسیده ايم.«
   پخش آثار به نفع هنرمندان است!

در سال هاي اخیر، خانواده چند خواننده مشهور كه ديگر در 
قید حیات نیستند از صداوسیما به دلیل پخش بدون مجوز 
آثار هنرمندان فقید شللكايت كرده اند. يكللي از نمونه هاي 

مشهور اين ماجرا، طرح شكايت خانواده مرحوم فرهاد مهراد 
از صداوسیماست. سللال ۱387، خانواده مرحوم مهراد، از 
صداوسیما خواستند در ازاي پخش آهنگ هاي اين خواننده، 
حق پخش پرداخت كند. صداوسللیما از اين كار سر باز زد و 
در سال 9۱، شللكايت خانواده مهراد باعث شد دادگاه رأي 
به ممنوعیت پخش آهنگ هاي فرهاد از تمامی شبكه هاي 
تلويزيونللي و راديويي بدهد. دعواي حقوقي صداوسللیما و 
خانواد مهراد چندين سال به طول انجامید و هیچ گاه نیز به 
نتیجه قاطعي نینجامید. خواننده هايي مانند فرهاد و چند 
خواننده ديگر كه به عملكرد صداوسللیما در دهن كجي به 
قانون حقوق مؤلفین و مصنفین شكايت دارند، شهرت خود 
را در فضاي خارج از رسانه ملي به دست آورده اند. مدير دفتر 
موسیقي صداوسیما ولي نظر متفاوتي دارد، نراقیان مي گويد: 
»پخش آثار موسیقي در كلان به نفع اهالي موسیقي است، 
زيرا در مللواردي اگر قرار باشللد براي پخش برخللي از آثار 
هزينه اي پرداخت شللود، كسللي حاضر به اين كار نیست. 
صداوسیما اين آثار را پخش مي كند و باعث شناخته شدن 

هنرمندان و رونق اقتصادي در موسیقي مي شود.«
 وي ادامه مي دهد: »در هر دو حالت، حاضريم هم اين مسیر را 
براي اهالي هنر تسهیل كنیم و هم هر جايي كه بحث حقوقي 
مطرح باشد، آماده ايم مشاوره دهیم تا به يك ساز و كار دقیق 
و درستي برسیم كه در آن قیمت گذاري، نحوه پخش و نحوه 

گرفتن مجوزها شفاف باشد تا به آنها عمل كنیم.«
از زمان تصويب قانون حمايت از مؤلفین و مصنفین در سال 
۱348 بیش از 5۲ سللال مي گذرد. در ايللن مدت تغییرات 
زيادي در مسئله انتشار و نوع دسترسللي به آثار فرهنگي و 
هنري ايجاد شده است. به نظر مي رسد مجلس اكنون بايد 
دست به كار شود و قانون جديدي را متناسب با شرايط روز 
تدوين كند. ارائه قانون جديد بر اسللاس شرايط روز جامعه 

كمك بزرگي به احقاق حقوق هنرمندان خواهد كرد. 

     میراث

وزیر ميراث فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي:
بافت تاریخي  بافت فرسوده نيست كه بولدوزر بخواهد!

آنهایي كه فكر مي كنند در سراس�ر كش�ور »بافت تاریخي« 
مشابه »بافت فرسوده« است و مي شود بولدوزر گذاشت و همه 
را صاف كرد و بناهاي جدید س�اخت، حتماً اش�تباه مي كنند. 
عزت الله ضرغامي، وزير میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي 
با بیان اين مطلب و اينكه كمیته اي از كارشناسان مجرب در حال 
بررسي و مطالعه »طرح توسعه حرم شاهچراغ )ع(« )به وسعت 57 
هكتار در بافت تاريخي شیراز( هستند، گفت: در سفر به استان هايي 
چون سمنان، فارس )شیراز(، اصفهان، يزد و قم با درخواست هايي 
براي تجديدنظر در بافت تاريخي يا مطالباتي از سللوي مسئولان 
اسللتاني براي تخريب اين بافت ها با اين ادله كه فرسوده شده اند و 
امكان ايجاد و تأمین خدمات شهري وجود ندارد، مواجه شده است. 
ضرغامي در جمع خبرنگاران به بیان نظرش در اين باره پرداخت 
و اظهار كرد: در شوراي اداري قم با صراحت درباره بافت تاريخي 
صحبت كردم. بعضي ها تصور مي كنند »بافللت تاريخي«، يعني 
»بافت فرسوده«، يك طوري خط كشي شده و دعواهاي قبیله اي 

هم راه افتاده است و افراد همديگر را متهم مي كنند. بافت تاريخي 
بافت تاريخي است. اگر جايي هم بافت فرسللوده است، آنجا هم 
بافت فرسوده اسللت. مهم اين اسللت كه نظر كارشناسي وزارت 
میراث فرهنگللي و قوانین ثبتي ما چه ارزش گللذاري اي روي آن 

بافت كرده است. 
او همچنین بیان كرد: آنهايي كه فكر مي كنند در سراسللر كشور 
بافت تاريخي مشابه بافت فرسوده است و مي شود بولدوزر گذاشت 
و همه را صاف كرد و بناهاي جديد ساخت، حتماً اشتباه مي كنند. 
گول ظاهر فرسوده آنجا )بافت( را نبايد بخورند، فرسوده است، اما 

تاريخي است. 
ضرغامي ادامه داد: ما با توجه بلله توصیه هاي آقاي رئیس جمهور 
در جلسلله شللوراي اداري تلاش مي كنیم در محوطه هايی كه به 
عنوان بافت تاريخي ثبت شده اسللت، اگر بناهاي مشهور تاريخي 
وجود دارند، آنها را با قوانیني كه داريم حفظ كنیم. اگر جايي هیچ 
ربطي به بناي تاريخي ندارد و به بافت آسللیبي مي رسللاند با يك 
تصمیم گیري فني و كارشناسي كه كمیته اي براي اين كار تشكیل 
شده است و مورد به مورد بررسي دقیق مي كند، تا آنجايي كه لازم 
است براي حل مشكلات كشور و حل مسائل توسعه اي كه به مردم 
برمي گردد و بايد رفع شللود، نظر كارشناسللي بدهد و ما موردي 

تصمیم مي گیريم. 
وزير میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي تأكید كرد: بافت 
تاريخي يك ارزش بسیار جدي و روشن است كه میراث فرهنگي به 
حسب مأموريت و با همه وجود و همچنین دولت از بافت تاريخي و 

میراث فرهنگي بايد حفاظت و حمايت كنند. 

مدیر دفتر موسيقي صداوسيما:

خوشحال نيستم كه كپي رایت را رعایت نمي كنيم

      زبان فارسی

 روایت فرهنگستان زبان فارسي 
از نفوذ فارسي در چين 

گروه واژه گزیني فرهنگس�تان زبان و ادب فارس�ي از زبان فارسي 
در چين و واژه هایي كه از این زبان به چيني راه یافته اند، مي گوید. 
گروه واژه گزيني فرهنگستان زبان و ادب فارسللي در تازه ترين مطلب 
خود كه از مجموعه يادداشللت هاي »قلمرو زبان فارسي« است، آورده 
است: »ابن بطوطه در خصوص شهر هانگچو مي نويسد: »...آنان شروع به 
خواندن آواز چیني، عربي، و فارسي كردند. امیرزاده آواز و نغمات ايراني را 
بیشتر دوست داشت. هنگامي كه شعر فارسي مي خواندند دلشاد مي شد 
و نوازندگان و خوانندگان را تشويق مي كرد كه آن آهنگ را تكرار كنند. 
شعر و آهنگ چندين بار نواخته و خوانده شد، به  طوري  كه من هم آن 

شعر را حفظ كردم...«. 
يكي از نكات بسیار مهم، اصطلاحات و لغات زبان فارسي است كه وارد 
زبان چیني شللده و بر عهده محققان و دانشمندانِ زبان شناسِ ايراني و 
چیني اسللت كه درباره آن به تفحص و تحقیق بپردازند... يك لغتِ آن 
كلمه پاسوان است كه از پاسبان گرفته شده و ابن بطوطه موارد استعمال 
آن را در شهر كنجنفو شنیده  است. ابن بطوطه مي نويسد: »... بین باروي 
اول و دوم، غلامان سلطان كه نگهبانان شهر هستند، اقامت دارند و بعضي 
در روز و بقیه در شب حراست شهر را به عهده دارند و به آنان »پاسوان« 

مي گويند...«. 
برگرفته از: نذير احمد، مقاله »زبان فارسي در چین«، ترجمه قدرت الله 
روشني زعفرانلو، در: مجله آينده، سال پانزدهم، ش 5- 3، خرداد تا مرداد 

۱368، ص ۲83-۲85. « 

مصطفي محمدي     ديده بان


